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 المستخلص 

 دددددلسإناسةببدددددةياةب لفدددددمادةندددددماسةة  لدددددما  ل بدددددماهدددددلدراسةلإسىدددددماكةدددددلادمةدددددليايةددددد   اسة ل دددددماسة   ل لدددددمادددددد ا
،اوةمدددددلاس   دددددل اسةلإسىدددددماو م إن هددددد ا  ة  ددددد  ة اسة  صلصلدددددماسة  مدددددما ددددد ة   ليا  ة    دددددماسة   لدددددماسة ددددد   فماجدددددل 

 ددددددلسإنا بصمددددددماا  لدددددد   دددددد ا دددددد   اة ح ة دددددد امةدددددد ا دددددد  اسةن مدددددد ا سة مددددددة اسةاسلأىدددددد   ا  ددددددلا ددددددد ا به هدددددد
وةمددددلاوسةةصدددد  ،ا اوسة    ددددةياأ ددددلس اسةصددددا ددددياددددد دة اةل ندددد  ا  س دددد اسة ددددلسإناواادحل ددددلسةلإسىددددماوبةدددد اةهددددل ا

ىاسة ضددددددلا ددددددياسة ددددددل   اسة   ل لددددددما ددددددياوجهددددددمان دددددد اسةصددددددا القلدددددد نا ددددددةسلاىدددددد ن نماسةلإسىددددددماارسىدددددد  ل 
سخ لدددد إهيا ص امددددماسة ةبددددماادددددي اا بصمددددماسةلإسىددددم(اد ةدددد ا دددديا ددددلسإنا355ب غددددرا ةبددددماسةلإسىددددم دا دددد إهيأوأوةلدددد  ا
ب ددددد ادا ددددد إاسةصدددددا أاةلأوةلددددد  ان دددددنم ددددد  ا  ددددديام ددددديا ةبدددددماسةصدددددا اةا%15ن دددددنمااسخ لددددد إي ددددد ادددددديااسةصنقلدددددم
اوةمددددددلاددددددد اسخ لدددددد إهيا  ددددددلاسىدددددد   اسة ةبدددددددماسة  لفددددددم،االس   دددددددا(اوةدددددد اأ دددددد 54 ةبددددددم سةم دددددديا راسة   ة دددددددماد دددددد 

وسلاىدددددد   نماا(اة ح ةددددد اةل نددددد  اسةلإسىدددددمSPSS ىددددد  لس اسةحلإ دددددماسلإمصددددد  لماة   ددددد  اسلاج    لدددددم سلإمصددددد  لما 
(ادددددددد اكن ددددددد تاخددددددد س  اد ضددددددد ان ددددددد   اسةلإسىدددددددم،اوةمدددددددلااARCGIS10.5سة غ سفلدددددددم اسة     ددددددد  ان دددددددياةب نددددددد   

سة   ل لددددددما دددددديامةدددددد ا  لدددددد إاسة  دددددد مم،ااسة ددددددل   ايةدددددد   اأظهدددددد  ان دددددد   اسةلإسىددددددماوجدددددد  ادندددددد  ياددددددد ا  دددددد  ة 
ا دددددد ة   لياسة  مدددددماسة  صلصلدددددما  ة  ددددد  ة ا م إندددددم اا بصمدددددماسةلإسىدددددما  لددددد إاسة  ددددد دم،او  لددددد إاسة   ددددددما  دددددلسإن

دبددددددةياك اسة  جادددددد اسة غ سددددددد اة  ددددددلسإناسةح   لددددددما  بصمددددددماسةلإسىددددددما ةدددددد اسة دددددد   فماكبااسة   لددددددماسة    ددددددماددددددد 
 ددددددياسة ندددددد ن اا%67ك دددددد اأظهدددددد  اسةب دددددد   اأ ا، أخدددددد ىاا  دددددد سج اةددددددةياسلأملدددددد  اكبادددددددب ياأملدددددد  ا  ة ل ددددددماود حدددددد  

فل ددددد ا    ددددد اواسة لإىدددددلماسةح   لدددددما  بصمدددددماسةلإسىدددددما نددددد ن ا  ددددد يج  اددددددي ادصددددد ل ه او ب  هددددد اي نددددد ن اىددددد بلم،اا
   ددددد  ىاسة ضدددددلاسة ددددد  اةدددددلىاسةصدددددا اوأوةلددددد  اأ ددددد إهيا ددددديا  ددددد  ىاسة دددددل   اسة   ل لدددددماسة مل دددددماةهدددددياجددددد  ا

إ دددددد   اسةب دددددد اددددددد اد جادددددد ا  س دددددد اسة ددددددلسإنا سخدددددد اسلأملدددددد  اسة دددددد بلماوددددددد ا    ىددددددص  ،او ددددددلاأومددددددراسةلإسىددددددما
وسة  ددددد ا  دددددلا،  ظلفلدددددمفحمددددد اية  دهددددد اسة  ددددد اسة  ددددد  ة اسة  صلصلدددددماة  بددددد ام جدددددماسة ددددد   ا دددددياهددددد  اسة ل دددددما

دصبةدددددددد اسة  ددددددددد  ة اسة  صلصلددددددددماودحل دددددددددلام ددددددددياسلام ل جددددددددد  اسة  دددددددد مب لماودددددددددد اسد  هدددددددد  اسةب ددددددددد اسة   سنددددددددد ا
 . و  للا اسةب  اسة   ن 
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Abstract 

The study aimed to evaluate the efficiency of the provided educational services in 

boys' schools in Teiba sub-municipality of Jeddah city and compare it with the 

schematic standards for education in the Kingdom of Saudi Arabia. In its approach, the 

study relied on the descriptive and analytical method, where the researcher conducted 

a comprehensive survey of all schools in the study area with the aim of locating schools 

and providing data on the number of students, teachers and classes, also the study used 

the questionnaire to measure the extent of satisfaction with educational services from 

the viewpoint of students and their parents. The study sample reached (355) students 

from schools in the study area, who were chosen by the stratified sample method, and 

15% of the student sample size was chosen to be for student's parents, the sample size 

was (54) parent , depends in their selection on the method of dependable sample. The 

statistical treatment was carried out by using the Statistical Package Social Sciences 

(SPSS) to analyze study data and the use of the geographic Information Systems 

Program (ARCGIS 10.5) in producing maps showing the results of the study, the results 

of the study showed that there is a contrast in the standards of efficiency of educational 

services in terms of the area standard, the distance standard, and the density criterion in 

the study of the schools area compared to the planning standards for education in the 

Kingdom of Saudi Arabia, as it was found that the geographical distribution of 

government schools in the study area is not balanced between neighborhoods, as 

neighborhoods enjoy service and others are deprived, and the results also showed that 

67% of government school buildings in the study area are rented buildings that have 

been designed and built as residential buildings, and with regard to the level of general 

satisfaction of students and their parents with the level of educational services provided 

to them, it was average. And the study recommended reconsidering the distribution of 

schools sites within residential neighborhoods according to schematic standards to meet 

the population’s need of this service in order to achieve their efficiency function and 

work on the applying of schematic standards and determining the size of future needs 

according to urban growth trends and population growth rates. 

 


